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VAN DE VOORZITTER

Scherp aan de wind
In de markt is veel gaande, van (tijdelijk) stil val van project-
ontwikkelingen tot en met grotere projecten die op de lan-
ge baan geschoven worden. Gelukkig zijn er ook andere 
organisaties die ‘genoeg te doen hebben’, denk hierbij aan 
de investeringen in o.a. waterstof en energienetten, maar 
denk ook watermanagement en circulariteit. Een belang-
rijke kruk in de sector blijft nog altijd beheer&onderhoud/ 
assetmanagement, wat wellicht nog belangrijker is gewor-
den.

Promoot het mooiste vakgebied van de wereld
Blijf actief deelnemen aan het promoten van ons mooie 
vakgebied door jouw expertise daarbij in te zetten. We zul-
len de vaktrots en het enthousiasme samen, met Inholland 
en InfraBindt, moeten overbrengen naar de nieuwe stu-
denten die later onze collega’s worden. Want er is én blijft 
genoeg te doen in de regio en daarbuiten! 

Oproep artikelen
Dit mooie bulletin ligt nu weer bij iedereen op de mat. Dat 
gaat natuurlijk niet vanzelf. Als STOHA-ers realiseren met 
elkaar echt de mooiste projecten, daar moeten we toch 
samen een mooi bulletin van kunnen maken. Ik hoor het 
graag als jij jouw nieuws, jouw project of jouw bedrijf in het 
Bulletin onder de aandacht wilt brengen.

Met energieke groet, 
Ing. Melle Ketting, STOHA-Voorzitter 

Beste alumni,

Het is een opwindende tijd voor onze stich-
ting. Zaterdag 4 november vieren we het  
volgende lustrum (zie website voor meer 
informatie). Zien we elkaar daar? Dit past 
bij één van de hoofddoelen van de STOHA, 
namelijk ons unieke netwerk bijeenbrengen. 
Sinds 1975 (!) zijn de eerste Alkmaarse civiel 
ingenieurs actief in het beroepenveld. Het 
blijft bijzonder dat we deze samenwerking 
hebben gestart en samen ‘onderhouden’. 

Van de
voorzitter
Melle Ketting aan het woord
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De locatie is De Baan in Alkmaar geworden. Een locatie 
met een rijke historie in de drafsport, maar ook een per-
fecte locatie voor evenementen. Het programma start om 
17:30 uur (deuren open) en duurt tot ca. 22:30 uur (afslui-
ting). Gedurende de avond is er gelegenheid om een hap-
je* te nuttigen van het (lopend) buffet, een borrel te drinken 
en gezellig bij te praten met oud-klasgenoten, relaties, col-
lega’s en nieuwe mensen te ontmoeten.

Vanuit de STOHA is de reünie grotendeels begroot. Wel 
vragen wij een eigen bijdrage van € 15,- per persoon om 
de overige kosten te dekken. Voor deze € 15,- krijgen jullie 
uiteraard een verzorgde en een meer dan onvergetelijke 
avond. Vooraf aanmelden/inschrijven gaat op de gebruike-
lijke wijze via de website van de STOHA. Bij de ontvangst 
op de locatie kan de eigen bijdrage per pin worden vol-
daan.

De Baan Alkmaar is prachtig gelegen in stadspark de Alk-
maarderhout en goed bereikbaar vanaf de ring N9 Alk-
maar, met voldoende gratis parkeerruimte op eigen terrein. 
Mocht dit onverhoopt vol zijn, dan willen wij u vragen om 
gebruik te maken van de openbare parkeergelegenheid 
rondom de locatie. Het kan zijn dat op bepaalde plekken 
betaald parkeren is. Daarnaast is de locatie goed op de 
fiets te bereiken.

Mochten er nog vragen zijn, schroom niet om één van de 
commissieleden te contacten. Wij kijken in ieder geval met 
veel enthousiasme uit naar de reünie en hopen velen van 
jullie te ontmoeten. Tot dan!

Met vriendelijke groet,
(commissie reünie STOHA 45 jaar)
André Hoogcarspel, Annemieke Smit, Rian Duinmeijer, 
Sabine Batenburg, Stefan Bakker

Reünie STOHA

45 jaar

OPROEP REÜNIE STOHA 45 JAAR

www.stoha.nl6

Op zaterdagavond 4 november a.s. wordt een reünie georga-
niseerd. Wij heten jullie graag welkom om samen met ons het 
45-jarig bestaan van onze unieke stichting te vieren.

Oproep!
Om leuke foto’s van jullie studie en/of 
STOHA excursies/reünies/borrels te 

verzamelen en op te sturen naar:

sabinebaten@gmail.com
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OFFSHORE WINDPARK

Offshore
windpark

Saint Nazaire

Het Saint Nazaire offshore windpark, gelegen aan de Atlantische kust 
van Frankrijk, vormt een opwindend symbool van de wereldwijde ver-
schuiving naar schone en duurzame energiebronnen. Als Construction 
Manager namens EDF van dit opmerkelijke project, neem ik u kort mee 
in de complexiteit van de constructie, en dan met name het installeren 
van de funderingen, van de Saint Nazaire windfarm, waarbij de techni-
sche uitdagingen en innovaties die dit project mogelijk hebben gemaakt, 
worden belicht.
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Locatie & Belang van Saint Nazaire
De keuze voor Saint Nazaire als lo-
catie voor het offshore windmolen-
park was geen toeval. Met gunstige 
windcondities en voldoende ruimte op 
zee, bood dit gebied het ideale terrein 
voor de realisatie van een grootschalig 
windenergieproject dat zou bijdragen 
aan het verminderen van de afhanke-
lijkheid van fossiele brandstoffen en 
de CO2-uitstoot zou verminderen. Er 
was echter 1 maar. De kalkzandsteen 
zeebodem.

Voorbereiden van de Zeebodem
Een van de eerste en cruciale stappen 
in het bouwproces was het zorgvul-
dig voorbereiden van de zeebodem. 
De installatie schepen, zogenaamde 

Jackups, dienen zichzelf namelijk op 
te kunnen tillen door hun poten op 
de zeebodem te zetten en de romp 
uit het water te tillen, om zo een sta-
biel platform te genereren voor de 
hijswerkzaamheden. Op een zandige 
zeebodem zal de bodem toelaten om 
onder de poten van het schip te ver-
vormen om zo de belasting (tijdens het 
preloaden 12.000ton per poot) gelijk-
matig te verdelen. Een rotsbodem 
staat deze verdeling niet toe waardoor 
lokale piekspanningen zullen optreden 
en de poten beschadigd zullen raken.

Het voorbereiden van de zeebodem 
omvatte het glad schaven van de vaak 
ongelijke en rotsachtige ondergrond 
en het creëren van in situ gravelbed-

den. Trailing Suction Hopper Dredgers 
(TSHD's) met aangepaste sleepkop 
en Cutter Suction Dredgers (CSD's) 
speelden hierbij een vitale rol. De glad-
geschoren zeebodem en de stevige in 
situ gesneden gravelbedden dienden 
als basis voor de jackup-schepen en 
waren uniek in zijn soort.

Boren van Monopiles
Een van de meest opmerkelijke tech-
nische prestaties binnen het project 
was het boren en installeren van de 
monopiles. Deze imposante stalen 
funderingselementen, met diameters 
van ongeveer 8 meter, lengtes van 
60 meter en gewichten van meer dan 
1000 ton, waren essentieel voor de 
stabiliteit van de windturbines.
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OFFSHORE WINDPARK

"Een van de meest 
opmerkelijke technische 

prestaties binnen het 
project was het boren 
en installeren van de 

monopiles"



Het nauwgezet boren van gaten in de zeebodem en het 
plaatsen van de monopiles vereiste geavanceerde techno-
logie en precisie om ervoor te zorgen dat elke monopile 
naadloos en stevig op zijn plaats werd verankerd. 

De monopiles zijn in de voorgeboorde gaten in de zeebo-
dem „gelijmd“ met behulp van grote volumes zeer hoge 
sterke grout. Om de palen efficiënt en binnen toleranties 
te kunnen boren is er door een bekende speler op het 
gebied van verkeerstunnel boormachines, Herrenknecht 
AG, een zogenaamde OFD (Offshore Foundation Drill) ge-
bouwd. Ondanks dat er aanvankelijk risico’s waren geïden-
tificeerd mbt eventuele technische tegenslagen, bleek dat 
de boormachine nagenoeg feilloos zijn werk heeft kunnen 
doen. Van stilstand tgv technische gebreken was geen 
sprake.

Overwinnen van de COVID-19 Pandemie
Het bouwproces van de Saint Nazaire windfarm werd tij-
dens de voorbereiding in 2020 getroffen door de wereld-
wijde COVID-19 pandemie, die ongekende en onbekende 
uitdagingen met zich meebracht. Toch slaagde het team 
erin om met vastberadenheid en veerkracht door te gaan 
en het project twee maanden eerder dan gepland in 2022 
op te leveren. Dit getuigt van de vastberadenheid om 
schone energieopwekking te bevorderen, zelfs in tijden 
van crisis.

De Toekomst van Schone Energie
De constructie van de Saint Nazaire offshore windfarm 
markeert een technologische triomf en een mijlpaal in de 
overgang naar duurzame energiebronnen. Dit project on-
derstreept dat technische innovatie, geotechnische exper-
tise en doorzettingsvermogen kunnen samenkomen om 
schone energieopwekking op grote schaal te realiseren. 
De Saint Nazaire windfarm vertegenwoordigt een lichtend 
voorbeeld van de rol van offshore windenergie bij het vorm-
geven van een duurzamere toekomst.

Erik de Man

11
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CIRCULAIRE BETONSECTOR

Toen ik in 1999 afstudeerde aan HTS Alkmaar, zou ik 
me dat niet hebben afgevraagd. Wel vond ik de civiele 
techniek zo interessant, dat ik er nog vier jaar TU Delft 
aan vastknoopte, waarna ik in 2003 bij Ballast Nedam 
Infra Noord West aan de slag ging als locatie- en plan-
ontwikkelaar.  Na verschillende functies binnen Ballast 
Nedam stapte ik in 2014 over naar TNO, als senior con-
sultant infrabeheer. Vanaf 2018 specialiseerde ik me 
verder in circulariteit van steenachtige materialen. 

Wat is circulariteit?
Er is veel geschreven over circulariteit. In de kern komt het 
erop neer, dat je materialen zolang mogelijk wilt benutten 
en liefst ook zonder waarde verlies. Zo is het ‘circulairder’ 
om de levensduur van een bestaande brug te verlengen, 
dan om hem te demonteren en de elementen elders her 
te gebruiken. Laat staan om de brug te breken tot puin en 
dit in een nieuwe constructie te gebruiken of onder de weg 
toe te passen. 

De ‘circulariteitsvlinder’ (zie figuur 1) van de Ellen Mac Arthur  
Foundation geeft dit principe het helderst weer. Links 
(groen) zijn de cirkels voor de biologische materialen en 
rechts (blauw) de technische materialen. Hoe kleiner de 
blauwe cirkel, hoe kleiner de impact is. 
 
Na het tekenen van het Klimaatakkoord in Parijs (2015) 
is in Nederland beleid ontwikkeld om de hele economie 
geleidelijk te transformeren naar een circulaire economie. 
Het belangrijkste doel op korte termijn is om in 2030 een 
halvering van CO2-uitstoot en primair materiaalgebruik te 
behalen ten opzichte van 1990.

Voor de Infra sector is het programma Klimaatneutrale en 
circulaire infraprojecten van het Ministerie van Infrastruc-
tuur en Waterstaat het meest interessant. Daarin wordt 
gestreefd om in 2030 volledig klimaatneutraal te zijn en 
circulair te werken. 

Figuur 1 Circulariteitsvlinder van de Ellen Mac Arthur Foundation

Hoe komen we tot een
circulaire betonsector?



Hoe dan?
In de transitie naar een circulaire bouwsector zijn er grof-
weg drie handelingsperspectieven, die ik toelicht met voor-
beelden uit de betonsector:
1. Levensduurverlenging van bestaande constructies; dit 

scoort qua circulariteit het hoogst en is qua emissies 
altijd gunstiger dan nieuwbouw. Zeker voor beton, dat 
bij goed onderhoud, honderden jaren in stand kan 
worden gehouden. Mochten de ontwerp uitgangspun-
ten tijdens het gebruik gewijzigd zijn, zoals zwaarder 
of meer verkeer, dan kan de constructie versterkt wor-
den, zodat sloop niet nodig is.

2. Hergebruik elementen of granulaten; als een construc-
tie toch wordt gesloopt, dan loont het om te kijken of 
je delen van de constructie kan hergebruiken. Bij vi-
aducten kunnen dat bijvoorbeeld de liggers zijn. De 
overige delen van de betonconstructie gaan naar een 
breekinstallatie en kunnen daarna volledig hergebruikt 
worden in nieuw beton. 

3. Nieuwbouw; de huidige vraag naar nieuw beton kan 
voor zo’n 2/3 worden ingevuld door de eerste twee 
opties¹.  Voor 1/3 zal er vraag blijven naar nieuw beton. 
Veel onderzoek wordt gedaan naar het ontwikkelen 
van nieuwe betonsoorten met lagere emissies en min-
der primair materiaal gebruik. 

Als consultant circulair beton ontwikkel ik binnen al deze 
drie sporen projecten in samenwerking met mijn inhoude-
lijke collega’s bij TNO en zowel publieke- als private par-
tijen. Zo wordt dit jaar een onderzoek afgerond naar de 
ontwikkeling van prefab beton met 40% lagere emissies 
dan in het werk gestort beton. Dat is een samenwerking 
van TNO met Voorbij, VBI, BTE, 2R, Delgromij, PQ Che-
micals, Cugla en ENCI. Ook heeft Rijkswaterstaat dit jaar 
aan TNO opdracht gegeven een vijfjarig monitoringspro-
gramma te starten in samenwerking met BouwCirculair, 
SKG-IKOB en meerdere publieke en private partijen naar 
het materiaal- en constructief gedrag van geopolymeren 
betonconstructies.

Dergelijke projecten zorgen voor een versnelling in de 
transitie naar een circulaire betonsector, maar de groot-
ste versnelling komt door de stikstofcrisis. Hierdoor wordt 
nu meer ingezet op levensduurverlenging van bestaande 
constructies², omdat voor nieuwbouwprojecten geen ver-
gunning wordt verleend. Dat is nog eens een geluk bij een 
ongeluk in de transitie naar een circulaire betonsector!

Jeroen Kruithof

Grip op zeker.

CIRCULAIRE BETONSECTOR

¹ Ruim baan voor duurzamer beton, TNO – mei 2022
² Voorlopig geen aanleg nieuwe wegen; geld gaat naar onderhoud, Cobouw – maart 2023



Uitbreiding

N206

“Christo bij Katwijk?”, zo kopt een lokale krant eind 2021. De begeleidende 
foto maakt duidelijk waarom de krant verwijst naar de beroemde ‘inpak-
kunstenaar’ van weleer. We zien een bouwkuip met aan beide zijden een 
lange rij damwanden, vrijwel geheel aan het zicht onttrokken door een wit 
doek. Geen kunstje van Christo dit keer, maar een sterk staaltje werk van 
Boskalis Nederland, dat in opdracht van de provincie Zuid-Holland werkt 
aan de uitbreiding van de N206 ir. G. Tjalmaweg (verder Tjalmaweg) 
langs het dorp Valkenburg.

www.stoha.nl14

UITBREIDING N206

Foto Vincent Basler



Boskalis is eind 2021 alweer 2,5 jaar 
aannemer voor het project, dat on-
derdeel uitmaakt van het programma 
RijnlandRoute. Voor de provincie is het 
verreweg het grootste infrastructuur-
programma dat in eigen regie wordt 
uitgevoerd en een omvang heeft van 
bijna een miljard euro. Naast de ver-
breding van de Tjalmaweg bij Valken-
burg, bestaat het programma uit een 
nieuwe wegverbinding tussen de A44 
en A4. Deze nieuwe verbinding (N434) 
ten zuiden van Leiden bestaat uit een 
volledige verdiepte ligging gecombi-
neerd met een geboorde tunnel onder 
het dorp Voorschoten. Het derde pro-
ject binnen het programma bestaat uit 
het verbreden van de N206 Europa-
weg en het verhogen van de Lamme-
brug over het Rijn-Schiekanaal.

In 2016 wordt een start gemaakt met 
de contractvoorbereiding van de Tjal-
maweg. Wouter Koning (afstudeerjaar 
2002) is technisch manager voor de 
provincie Zuid-Holland. RoyalHasko-
ningDHV krijgt de opdracht om het 
contract en referentieontwerp op te 
stellen en de bijbehorende onderzoe-
ken uit te voeren. Rob Zutt (afstudeer-
jaar 2001) is ontwerpleider bij Royal-
HaskoningDHV en verantwoordelijk 
voor de uitwerking van het referentie-
ontwerp. De opdracht is om de be-
staande 2,5 km lange Tjalmaweg op 
te waarderen van 2x1 rijstrook naar 
een verdiepte weg met 2x2 rijstroken 
met twee nieuwe ongelijkvloerse aan-
sluitingen. De bestaande Tjalmaweg 
is eind jaren tachtig van de vorige 
eeuw gerealiseerd en daarmee nog 

niet eens zo oud. De komst van bijna 
6.000 woningen op het naastgele-
gen terrein van het voormalige Marine 
Vliegkamp Valkenburg zorgt er echter 
voor dat de weg na 30 jaar alweer op 
de schop moet.

Duidelijk is dan al dat de grootste uit-
daging van het project is om de ver-
diepte ligging te realiseren terwijl het 
verkeer door moet blijven rijden. Uit 
de overleveringen van de oorspronke-
lijke aanleg van de Tjalmaweg wordt 
ook duidelijk dat opkomend grond-
water een belangrijke rol zal spelen in 
de verdieping van de weg. In de jaren 
tachtig is vliegkamp Valkenburg nog 
volop in gebruik als standplaats voor 
de Orion marinepatrouillevliegtuigen.

15

RijnlandRoute
Zoals bij veel infrastructuurprojecten 
wordt er al jaren gepraat over deze 

nieuwe verbinding. Sterker nog, al in 
het Rijkswegenplan van 1938 is de 

oostwestverbinding al terug te vinden 
als rijksweg 4b. In de jaren daarna 
popt de wegverbinding nog vele 

malen op in verschillende plannen, 
maar in 1999 besluit de regio dat 
de weg er nu maar eindelijk eens 

moet komen. De provincie besluit het 
project onder haar hoede te nemen, 
met medefinanciering van het Rijk 
en diverse gemeentes in de regio. 

Voor de RijnlandRoute is een televi-
sieserie voor TV-West en YouTube 

gemaakt. Scan de QR-code om deze 
op YouTube te bekijken. Mike zie je 

in aflevering 9 en Wouter zie je in afle-
vering 4, 11 en 12.

UITBREIDING N206

STOHA bulletin herfsteditie 2023
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Omdat de Tjalmaweg in de aanvliegroute ligt, moet de weg 
bij de aanleg al iets verdiept worden tot ongeveer een me-
ter onder maaiveld. Op verzoek van de bewoners van Val-
kenburg besluit de provincie om de verdiepte ligging nog 
een stukje door te trekken. De verlenging komt de provin-
cie duur te staan, want bij het tweede deel van de weg stuit 
de aannemer op een enorme toestroom van grondwater. 
In allerijl wordt besloten om over te gaan tot de aanleg van 
een afgezonken folieconstructie, die daarna vele jaren uit-
stekend functioneert. 

Zo’n 1900 jaar eerder wordt er op deze locatie trouwens 
ook al flink aan wegenbouw gedaan. In 125 na Chr. zijn 
de Romeinen druk met de aanleg van de ‘limesweg’ langs 
de Rijn. De weg verbindt verschillende forten met elkaar 
en bestaat uit twee rijen houten palen, waarbinnen een 
soort dijk word opgeworpen. De weg zelf word bekleed 
met grind. Omdat de Rijn ter plaatse van Valkenburg nogal 
eens verandert word ook de weg regelmatig verplaatst. In 
de voorbereiding van het project Tjalmaweg wordt een deel 
van deze weg tijdens archeologische opgravingen in zeer 
goede staat aangetroffen. Daarmee krijgen de archeologen 
een unieke kijk in hoe de Romeinen hun wegen aanlegden 
in dit gebied en is ook duidelijk dat de civiele techniek in al 
die eeuwen in basis hetzelfde is gebleven.

Met de informatie over de aanleg van de oorspronkelijke 
Tjalmaweg in het achterhoofd spelen de provincie en Ro-
yalHaskoningDHV in eerste instantie ‘op veilig’. In het re-
ferentieontwerp wordt uitgegaan van een betonnen bak. 

In de UAV-GC-uitvraag naar de markt wordt echter de op-
tie voor een folieconstructie nadrukkelijk mogelijk gemaakt. 
Na een dialoogperiode met diverse specialistische overleg-
gen durft Boskalis de handschoen op te pakken: er wordt 
een unieke folieconstructie in de vorm van een U-polder 
aangeboden. Niet alleen een goedkopere oplossing dan 
beton, maar ook een stuk milieuvriendelijker, omdat veel 
minder staal en betonwerk nodig is. De twee nieuwe on-
gelijkvloerse aansluitingen worden uitgevoerd als integraal-
constructie en op staal gefundeerd binnen de foliecon-

Opgraving van de Romeinse Limesweg

Principedoorsnede van de verdiepte ligging van de Tjalmaweg
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structie. Ook wordt er een tweede brug gebouwd naast de 
bestaande Torenvlietbrug over de Oude Rijn en een nieuwe 
doorfietsroute gerealiseerd voor fietsers van Leiden naar 
de kust en vice versa.

Na gunning wordt er gestart met een intensieve ontwerp-
periode. Er wordt gerekend aan een zo robuust mogelijk 
ontwerp, aan het evenwicht van de constructie en aan 
de constructies die binnen de verdiepte ligging moeten 
worden opgebouwd. Met een proefopstelling wordt de 
gekozen bouwmethode vooraf getest. Na anderhalf jaar 
voorbereiden kan het echte werk beginnen. Mike Strijbis 
(afstudeerjaar 1997) heeft als realisatiemanager bij Boska-
lis de leiding over deze megaoperatie. 

Het plan van Boskalis is om de verdiepte ligging in zijn ge-
heel in ‘een treintje’ te bouwen. Eerst de bestaande weg 
tijdelijk verleggen, zodat er ruimte vrijkomt om de gecom-
partimenteerde bouwkuip met damwanden te maken. 
Daarna begint het meest arbeidsintensieve werk: meer 
dan honderdduizend slangetjes worden vele meters in de 
grond geduwd, waarna er waterglas in de bodem wordt 
geïnjecteerd als tijdelijke bodemafsluiting. Dan is het de 
beurt aan grondverzet, vele vrachtwagens rijden af en aan 
om het grond uit de bouwkuip naar het depot te rijden. En 
ondanks de gelinjectie begint al vrij snel het gevecht tegen 

het opkomende grondwater. Een enorm netwerk van lei-
dingen en pompen wordt opgetuigd om de bouwkuipen 
droog te houden. Braakliggende percelen rondom het pro-
ject worden gebruikt om vele retourbronnen te installeren. 
Vanwege het hoge zoutgehalte in het grondwater mag het 
bemalingswater van het Hoogheemraadschap namelijk 
niet op het oppervlaktewater geloosd worden.

Gestaag dendert het treintje van Boskalis door. Op het 
drukste moment wordt er over de volle 2,5 km op elke plek 
gewerkt. Terwijl er in de achterste compartimenten nog ge-
injecteerd en ontgraven wordt kan vooraan de belangrijk-
ste stap in de uitvoering van start: het aanbrengen van de 
folie. Aan beide zijden van de bouwkuip worden de zwarte 
rollen van 2mm dik HDPE-folie opgehangen. De folie wordt 
aan beide kanten ter bescherming voorzien van een dikke 
laag geotextiel. In de compartimenten waar de folie uitge-
rold wordt heerst heel even een soort moment van rust. 
De stalen damwanden die met veel kracht in de grond zijn 
gebracht en de bodem van de bouwkuip worden afgedekt 
met een maagdelijk wit doek. Even geen grote vrachtwa-
gens en graafmachines, maar een groepje mannen van 
Cofra die met de hand de foliebanen aan elkaar lassen en 
vervolgens met een fietspomp testen of de lassen lucht- en 
waterdicht zijn. 

Aanleg verdiepte ligging in volle gang
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Maar het is stilte voor de storm, want direct erachteraan 
moet de verdiepte ligging weer aangevuld worden om tot 
het o zo belangrijke evenwicht te komen. Daarvoor is veel 
gewicht nodig en Boskalis gebruikt daarvoor Beaumix, een 
bouwstof bestaande uit schoongemaakte bodemas uit de 
afvalverbranding in Alkmaar. Een product dat goed past in 
de ambities van de green deal GWW, maar in de omgeving 
de nodige ophef veroorzaakt. Raadsvergaderingen volgen, 
maar uiteindelijk valt het besluit dat Boskalis door mag 
met het gebruik van Beaumix. En uit metingen van een 
onafhankelijk onderzoeksbureau blijkt dat de aangebrach-
te folie volledig waterdicht is, iets wat van veel betonnen 
constructies niet gezegd kan worden.

Na het aanvullen mag de civiele kant van Boskalis aan de 
slag. Er wordt een start gemaakt met de aanleg van de 
integraalviaducten en de enorme pompkelder in het mid-
den van de verdiepte ligging. Er komt geen heimachine 
aan te pas, de constructies worden in zijn geheel op staal 
gefundeerd binnen de folieconstructie. En langzamerhand 
worden langs het hele tracé ook de wanden van gewa-
pende grond opgetrokken. Het oog wil uiteraard ook wat 
en daarom worden de wanden bekleed met duurzaam ge-
conserveerde houten lamellen. 

Daardoor krijgt de hele verdiepte ligging een natuurlijke uit-
straling. Kers op de taart is het aanbrengen van de beplan-
ting die zowel vanuit de verdiepte ligging als vanaf maai-
veld zal gaan groeien en uiteindelijk een groot deel van de 
wand van de verdiepte ligging zal bedekken.

De laatste stap is het aanbrengen van het asfalt en al het 
wegmeubilair. Na een aantal tussentijdse ingebruiknames 
gaat de weg op 7 mei 2023 definitief volledig open voor al 
het verkeer. Een prachtige ingepaste weg, maar van alle 
civieltechnische hoogstandjes en inspanningen die erach-
ter schuil zijn gegaan is vrijwel niets meer te zien. De folie-
constructie ligt veilig diep in de grond en zal hopelijk nog 
vele tientallen jaren zijn belangrijke functie blijven vervullen. 
Maar wie weet stuiten archeologen over 2.000 jaar nog 
eens op de folie en dan zal duidelijk worden wat wij al lang 
weten: het zijn rare jongens, die civieltechneuten.

Wouter de Koning

UITBREIDING N206

Het eindresultaat met de nieuwe aansluiting Valkenburg Oost
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Dat ‘iets’ is in ons geval dijktechnieken 
die al wel op pilotschaal zijn ontwik-
keld, maar nog niet toegepast op gro-
te schaal. Voorafgaand aan de start 
van het Innovatiepartnerschap heeft 
onderzoek naar en gesprekken met 
diverse marktpartijen plaatsgevonden 
naar belemmeringen waarom er wei-
nig innovaties grootschalig beschik-
baar zijn. 

Drie daarvan zijn:
1. De benodigde doorlooptijd voor 

de ontwikkeling van productin-

novaties met onderzoeksvragen, 
testen en pilots past niet binnen 
de beschikbare projecttijd;

2. Een innovatie is niet vermarktbaar 
(de business case is onvoldoende 
om op te schalen) zodat het te-
rugverdienen van de investering 
niet lukt in één opdracht of pro-
ject;

3. Innoveren is niet ons dagelijks 
werk. De benodigde kennis ont-
breekt en de gebruikelijke project-
matige aanpak is ontoereikend 
om succesvol te innoveren.

Om deze belemmeringen weg te ne-
men is gekozen voor het Innovatie-
partnerschap, maar ook voor een pro-
grammatische aanpak. Dat wil zeggen 
dat de 55 kilometer lange Noordelijke 
Lekdijk is opgedeeld in zes traject 
die gefaseerd in de tijd worden aan-
gepakt. Hierdoor kan op het eerste 
traject een innovatie worden ontwik-
keld en toegepast. En daarna op de 
andere trajecten als dat nodig is nog 
verder worden doorontwikkeld en ook 
worden toegepast. Innoveren gaat 
stapsgewijs en de gefaseerde aanpak 
die wij gekozen hebben maakt dat 
mogelijk. Ik maak onderscheid tussen 
drie vormen van innovaties. Ten eerste 
de productinnovaties als oplossing 
voor faalmechanismen. Ten tweede 
innovatieve rekentechnieken als hulp-
middel om nauwkeurig de veiligheids-
opgave te bepalen en ten derde emis-
sieloos bouwen.

Productinnovaties
Na een uitgevoerde innovatiescan met 
alle beschikbare jonge technieken zijn 
meerdere productinnovaties geselec-
teerd en geprogrammeerd over de 
trajecten heen om te ontwikkelen. Op 
dit moment zijn er vijf productinnova-
ties waar we mee werken. Dit zijn het 
Prolock Filterscherm, de Grofzand-
barrière, Mixed-in-Place, SoSEAL en 
de Bentonietmat.

Op de bijgevoegde foto is een veld-
proef te zien van het inbrengen van 
het Prolock Filterscherm. 

Ik werk aan de 55 kilometer lange Noordelijke Lekdijk om deze 
ook in de toekomst voldoende veilig te laten zijn en doe dat als 
Programmamanager bij het Hoogheemraadschap De Stichtse 
Rijnlanden. Met veel plezier, energie en enthousiasme mag ik wel 
zeggen, want een uitdaging van formaat en bijzonder vanwege 
het Innovatiepartnerschap. Kort samengevat koop je als overheid 
‘iets’ in dat nog niet bestaat. Het is daarmee een Europese 
aanbestedingsvorm en maakt meerjarige samenwerkingen tussen 
partijen mogelijk en biedt veel flexibiliteit. 

Innoveren om
ambities te
realiseren

INNOVEREN OM AMBITIES TE REALISEREN
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Het doel van deze veldproeven was om meer informatie 
te verzamelen over de maakbaarheid en werking van deze 
productinnovatie. De maakbaarheid gaat over verschillen-
de methoden van inbrengen en tot welke diepte dat mo-
gelijk is. 
 
Innoveren is voor ons een belangrijk vliegwiel om de am-
bities te realiseren. Het versterken van de Lekdijk is een 
grote opgave op een plek waar veel mensen wonen, wer-
ken en recreëren. Werkzaamheden zorgen dan al snel voor 
overlast. De productinnovaties verkleinen deze juist en dat 
op meerdere manieren:
• Het inbrengen of aanbrengen kan met kleiner mate-

rieel dat minder trillingen veroorzaakt en de kans op 
schade kleiner maakt;

• Er worden materialen gebruikt die een kleinere milieu 
impact hebben (MKI) in vergelijking met traditionele 
oplossingen zoals steunbermen of stalen damwanden;

• Minder ruimtebeslag is nodig doordat de productinno-
vaties in de dijk worden toegepast.

Innovatieve rekentechnieken
De meest duurzame dijk is een reeds veilige dijk. Om dat te 
kunnen bereiken voeren we in de planfase extra onderzoe-
ken uit en ontwikkelen we innovatieve rekentechnieken die 
nauwkeuriger bepalen of er een veiligheidsopgave is. Dit 
sluit aan bij de R-ladder van circulariteit, waarbij de eerste 
en meest impactvolle trede het afwijzen of heroverwegen 
is. Dat doen wij via de innovatieve rekentechnieken en met 
succes. Nog niet alle onderzoeken zijn afgerond en op dit 
moment hebben we ongeveer 7 kilometer dijkversterking 
kunnen reduceren (tegen een gemiddelde kilometerprijs 
van € 6 – 12,5 mln./km) bespaart dit veel kosten, materia-
len en overlast voor bewoners.

En de eerste innovatieve rekentechniek is succesvol afge-
rond en voor iedereen beschikbaar. Het is een app die je 
via onderstaande website kunt raadplegen en die koste-
loos door dijkversterkingsprojecten kan worden gebruikt 
vanaf de verkenningsfase. Het geeft inzicht in het risico op 
het faalmechanisme piping en zorgt dat je dit sneller en 
nauwkeuriger kan bepalen. 

Emissieloze bouwplaats
Tot slot volgen wij een strategie om geleidelijk te groeien 
naar het emissieloos kunnen realiseren van dijkversterkin-

gen. Tijdens de aanbesteding is hiertoe door een aantal 
aannemers (door ons innovatiepartners genoemd) het 
Emissieloos Netwerk Infrastructuur (ENI) opgericht dat 
kennis ontwikkeld en deelt binnen Nederland. 

Om de beschikbaarheid van voldoende grote, voor dijk-
versterkingen geschikt emissieloos materieel te hebben is 
door de drie innovatiepartners een gedeelde materieelpool 
ingericht. Door de lange looptijd van alle zes trajecten ont-
staat er een ‘gegarandeerde’ inzet waardoor de investerin-
gen in de ontwikkeling van emissieloos materieel kunnen 
worden terugverdiend. En ook op dit vlak zijn er concrete 
resultaten te melden. Want sinds juni 2022 heeft Mourik 
een zelf omgebouwde waterstofkraan gereed en ingezet 
op het eerste traject, zie bovenstaande foto.

Aan het Innovatiepartnerschap werken Van Oord, com-
binatie Lekensemble (bestaande uit Heijmans, GMB, De 
Vries en van de Wiel) en Mourik samen met het water-
schap. Verder zijn er meerdere adviesbureaus betrokken 
zoals Arcadis en Sweco, RHDHV en WSP naast diverse 
kennisinstellingen zoals Deltares. Er is nog veel meer te 
vertellen over de Sterke Lekdijk, zo ontwikkelen we ook 
sociale- en procesinnovaties. Wellicht volgt er later nog 
een tweede verhaal.

Verder lezen kan via de website:
https://www.hdsr.nl/buurt/sterke-lekdijk/

En wil je meer weten over het Innovatiepartnerschap als 
contractvorm of de innovaties de momenteel worden ont-
wikkeld of gereed zijn?
https://www.hdsr.nl/buurt/sterke-lekdijk/innovaties/

Remco Bentum  |  Afstudeerjaar 2002 -2003

Werkgevers: 
• Koninklijke Wegenbouw Stevin
• Rijkswaterstaat
• Hoogheemraadschap De Stichtse Rijnlanden

Opleidingen:
• HTS Civiele Techniek
• Vrije Universiteit – Organisatiewetenschap 

Master BCO
• Neerlands Diep - Kernprogramma

INNOVEREN OM AMBITIES TE REALISEREN
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Binnen de skeelersport wordt gebruikt gemaakt van een 
Italiaanse acrylharscoating met slechts een levensduur 
van 2 á 3 jaar, is een grote verscheidenheid aan asfaltver-
hardingen aanwezig door onduidelijke eisen welke breed 
geïnterpreteerd kunnen worden. De huidige eisen aan ver-
hardingen zijn opgesteld door de Koninklijke Nederland-
se Schaats- en Skeelerbond (KNSB). De verzameling van 
deze onduidelijkheden en gebrek aan informatie zorgen 
voor de behoefte naar een breed onderzoek over bestaan-

de asfalttypes en wensen van de gebruiker. Tijdens dit on-
derzoek is gestreefd naar het verkrijgen van meer inzichten 
over bestaande verhardingen op skeelerbanen en wensen 
van sporters. 

Veel grip en een lage rolweerstand zijn nodig om hogere 
snelheden te kunnen behalen, waar de sport ten slotte om 
draait. Met betrekking tot de kosten is het voor verenigin-
gen belangrijk dat een levensduur van minimaal 10 jaar kan 

EVEN VOORSTELLEN...

Mijn naam is Ria Schilder, ik ben 22 jaar oud, kom uit Hoogwoud 
en heb dit jaar de STOHA award in ontvangst mogen nemen. In 
mijn vrije tijd ben ik veel bezig met schaatsen en skeeleren en heb 
deze passie gebruikt tijdens het afstuderen. In mijn onderzoek 
bij KWS heb ik de mogelijkheden voor het verbeteren van asfalt-
verhardingen voor skeelerbanen onderzocht. Een combinatie van 
mijn hobby en studie dus!

Even voorstellen...

Ria Schilder



worden gerealiseerd. Sporter hebben zelf veel baad bij een 
lagere wielslijtage omdat een setje wielen op dit moment 
maar liefst 240 euro kosten, en op huidige asfaltverhardin-
gen slechts één wedstrijd gebruikt kunnen worden. Naar 
mijn idee is het mogelijk door met onderzoek een asfalt-
verharding te ontwikkelen welke dezelfde voordelen biedt 
als een coating op het gebied van grip, wielslijtage en rol-
weerstand. 

Het onderzoek is gestart met 
het in kaart brengen van de 
schadeverschijnselen aan 
toplagen op diverse skeeler-
banen. Op basis van de scha-
deverschijnselen is de focus 
gelegd op het meten van de 
hoeveelheid grip, textuurdiep-
te en rolweerstand van diverse 
verhardingen. Uit vooronder-
zoek is gebleken dat grip het beste kan worden gemeten 
met behulp van de Skid Resistance Tester (SRT), textuur-
diepte met de zandvlekmethode en het meten van rol-
weerstand nog in de kinderschoenen staat waardoor het 
niet mogelijk is geweest om deze te meten. Wel is aan de 
hand van formules vastgesteld dat de rolweerstand afhan-
kelijk is van de textuurdiepte. Om een beeld te verkrijgen 
van de waarde van de metingen is een enquête uitgevoerd 
onder sporters om zo te kunnen bepalen welke skeelerba-
nen als fijn worden ervaren en welke meetwaarden hieraan 
gekoppeld kunnen worden.

Na het analyseren van de resultaten van buitenmetingen 
is begonnen met het maken van asfaltproefstukken in de 
vorm van gyratorproefstukken. Hiervoor zijn diverse asfalt-

mengsels gemaakt waaronder mengsels welke voor we-
gen worden gebruikt, mengsels met hergebruikt asfalt en 
een zelfontwikkeld asfaltmengsel. De gyratorproefstukken 
bleken te klein te zijn voor een SRT meting, maar konden 
als textuurdiepte indicatie worden gebruikt. Op basis van 
deze proefstukken zijn enkele mensgels verder uitgewerkt 
tot asfaltplaten. De platen hebben een groter oppervlak 

waardoor ook de stroefheid 
gemeten kon worden en be-
oordeling van de asfaltmeng-
sels kon worden afgerond. 
Doordat nieuwe mengsels 
op laboratoriumniveau zijn 
beproefd is een samenhang 
gezocht tussen asfaltver-
hardingen op het labora-
torium en in de praktijk om 
vertaling hiertussen mogelijk 
te maken. Dit is uitgevoerd 

door enkele mengsels welke buiten zijn aangebracht op 
skeelerbanen ook op het laboratorium te vervaardigen en 
meetresultaten te vergelijken. 

Het onderzoeken van bestaande en nieuwe (asfalt-)verhar-
dingen op skeelerbanen heeft geleid tot nieuwe inzichten 
in verhardingen voor skeelerbanen. Hierdoor is het moge-
lijk geweest om uitgangspunten voor asfaltverhardingen te 
stellen en huidige verhardingen door te ontwikkelen. Bin-
nen dit onderzoek heeft dit geleid tot een nieuwe verhar-
ding welke geschikt lijkt voor skeelerbanen. 

Ria Schilder

"Veel grip en een lage
rolweerstand zijn nodig om

hogere snelheden te
kunnen behalen, waar de
sport tenslotte om draait"

EVEN VOORSTELLEN...
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DAT WE AL

160 JAAR 
ERVARING 
HEBBEN,
DAT WETEN WE WEL.

Maar wat kan jij?

160 jaar ervaring is geen garantie voor de toekomst. 
Daarom reikt onze ambitie verder: een plek in de top 3 van 
vernieuwers binnen de bouw. Wil je werken aan complexe 
projecten, met de nieuwste technologieën, zijn jouw ideeën 
out-of-the-box?                                                                          

Toe aan de volgende stap in je carrière? We zien je graag op 
maarwatkanjij.nl

Maar wat kan jij?kan jij?

SAMEN SUCCESVOL WERKEN AAN 
UAV-GC PROJECTEN?

WWW.MGCIVIEL.NL

UAV-gc Tenders Procesmanagement

Pragmatisch, proactief, efficiënt en flexibel, dat is hoe 
wij bij MGciviel te werk gaan. Wij combineren techniek 
met procesmatig werken en maken het werken in 
de infrastructuur makkelijker én leuker. Benieuwd 
wat we voor u (opdrachtnemer/opdrachtgever) 
kunnen betekenen? We maken graag kennis.

MGciviel BV
Madame Curieweg 27
8501 XC Joure



Doel STOHA
De doelstelling van STOHA is het verbinden van oud-stu-
denten civiele techniek van de Hogeschool InHolland in 
Alkmaar. We organiseren daarvoor activiteiten waarbij 
oud-studenten elkaar kunnen ontmoeten. Bij dat ontmoe-
ten houden we sociaal en professioneel contact met oud 
studiegenoten, inspireren we elkaar, leren we van elkaar 
en helpen we elkaar bij het vinden van werk of collega’s. 
Sinds 1975 de eersten afstudeerden zijn er ondertussen 
bijna 1200 civiel ingenieurs afgestudeerd in Alkmaar. Echt 
bijzonder! Elk jaar wordt vertegenwoordigd door een klas-
senvertegenwoordiger: de Jaarcommissaris.

Voor het studiejaar 2023: Bouke Bakker. 

Het grootste doel van de Jaarcommissaris: namen en 
adressen/emailadressen up to date houden.

Toegevoegde waarde STOHA
Eerlijk is eerlijk, LinkedIn kan een deel van ons werk over-
nemen. De toegevoegde waarde van STOHA ten opzichte 
van bijvoorbeeld LinkedIn zit in het persoonlijke onderlinge 
contact en het hebben van dezelfde basis. Die gelijke basis 
schept vertrouwen. Dat maakt contact leggen makkelijker 
én zorgt ervoor dat een aanbeveling binnen het STOHA 
netwerk meer waarde heeft dan die van een onbekende.
Én vers van de pers: de STOHA-reunie op zaterdag 4 no-
vember!

STOHA AWARD 2023
De STOHA-Award commissie is vrij constant de afgelopen 
jaren en zijn de afstudeerpresentaties zijn dit keer beoor-
deeld door Ron Oudeman, Bert Kuipers en zelf ben ik er 
ook geweest.

Het Inholland Alkmaar docententeam had op basis van 
STOHA-criteria weer enkele potentiële winnaars aange-
meld.

Deze afstudeerperiode gelukkig weer bij Inholland. Docen-
ten, bedrijfsbegeleiders waren aanwezig, het viel ons dit 
jaar op dat familie, vrienden en vriendinnen geregeld ont-
braken.

De STOHA-Award criteria: 
• Actualiteit (is het een maatschappelijk thema?) 
• Originaliteit (eigen lijn volgen, inspelen op zaken die tij-

dens onderzoek naar boven komen) 

• Uitvoerbaarheid (Technische / Financiële)
• Objectiviteit (niet volgzaam een bedrijfsopdracht uit-

voeren, maar je eigen lijn kiezen) 
• Toegankelijkheid/Begrijpelijkheid (van de presentatie 

en rapportages) 
 
Genomineerden in 2023, in volgorde van presentaties: 
• Bouke Bakker  – middels logaritmen het verder opti-

maliseren van civieltechnische ontwerpen rondom bo-
men en rioleringen bij HB Advies

• Damian Jansen – rekenmethode ontwikkeld voor 
werkzaamheden aan regionale waterkering (in de 
praktijk) met mobiele belastingen (kranen en auto’s ) 
bij HHNK, een pragmatische invulling van een eerder 
succesvol afstudeer onderzoek.

• Thijmen Kragtwijk – middels big data analyses ge-
maakt van alle technische onderzoeken die gedaan 
zijn in het kader van de Kademuren-uitdagingen in 
Amsterdam.

• Ria Schilder – combinatie van uit de hand gelopen 
skeeler-hobby én asfalttechnisch onderzoek in het as-
faltlab (in Hoogblokland (nabij Gorinchem)).

Ik heb weer nieuwe elementen geleerd tijdens de presen-
taties. LEUK!

De winnaar wint
De winnaar ontvangt de volgende prijzen: 
• Enveloppe met € 500,-;
• Eeuwige roem op het (binnenkort nieuwe) STOHA-

Award-bord;

De winnaar won op basis van eerdergenoemde criteria, 
met name, op ‘Originaliteit’, ‘Eigen lijn volgen’ en een zeer 
technisch element (en stiekem zijn we toch een aantal in-
genieurs bij elkaar).

Uiteindelijk bleek de winnaar: ingenieur Ria Schilder. 

Van harte gefeliciteerd! Uiteraard verwachten we als tegen-
prestatie een artikel in het volgende STOHA-bulletin.

Bert, Ron, Piet en Melle

STOHA AWARD 2023

STOHA AWARD 2023
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PILOT CIVIELE TECHNIEK

Peter de Vries
afstudeerjaar 1977

Wij zijn Matthew Boerman, Jelle Braan en Nick van der Linde, alle 
drie tweedejaars Civiele Techniek studenten aan de Hogeschool 
Inholland Alkmaar. Het eerste semester van dit tweede leerjaar 
hebben wij allen onze eerste stage gelopen bij infra-aannemer 
KWS. De samenwerking tussen Inholland en KWS loopt al langer, 
wat gelukkig tot veel geslaagde stages heeft geleid. Dit geld ook 
zeker voor ons, want wij hebben erg genoten en veel geleerd bij 
deze stage. Sommigen werken zelfs na de stage nog voor KWS 
naast de schooluren. Wij waren dus ook zeer bereid om deze 
samenwerking verder te nemen in de vorm van deze pilot toen wij 
daarvoor werden gevraagd.

Pilot kennismaking 
scholieren met  
Civiele Techniek
Foto KWS.nl
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PILOT CIVIELE TECHNIEK

Toen wij betrokken werden bij dit project was deze al even 
gaande. KWS had een opdracht opgesteld voor de Tech-
nasium scholieren van het Bonhoeffer College in Castri-
cum, gebaseerd op een daadwerkelijk project van KWS 
zelf wat in de voorbereidende fase zat. Namelijk de herin-
richting van twee kruispunten 
aan de Geesterweg in Uit-
geest. Als Inholland studenten 
die vers uit hun stage bij KWS 
kwamen waren wij dan ook 
een interessante keus om bij 
dit project aan te sluiten om de 
scholieren te begeleiden. 

Voor alle partijen in deze sa-
menwerking was dit project 
een mooie kans. Voor het 
Bonhoeffer was dit een mooie invulling voor een Techna-
sium project. Het hebben van een groot bedrijf als echte 
opdrachtgever is zowel voor de school als de scholieren 
een spannende, maar leerzame ervaring. Wij hoorde ook 
dat het voor veel scholieren de eerste keer was dat zij in 
een groep een dergelijk project uitvoeren. Gezien wij op 
Inholland bij de techniek opleidingen volledig projectgericht 
onderwijs volgen is het voor deze scholieren een goede 
ervaring om al te hebben. Voor Inholland is het tevens een 
mooie promotie van zijn minder bekende techniek oplei-
ding. Civiele Techniek is, zeker met deze lastige en onbe-
kende naam, een relatief kleine opleiding. Maar dat het 
maakt het zeker niet een minder belangrijke, want het is de 
kern van een zeer grote bouwsector, zeker in een land als 
Nederland. Ook voor een bedrijf als KWS, die zich al veel 
richt op studenten, is dit een mooie kans om de bekend-
heid van de sector te vergroten, zowel onder scholieren die 
zich oriënteren op een vervolgstudie als voor middelbare 
scholen die meer willen aanhaken op het technische on-
derwijs. Wij zelf hebben namelijk altijd genoten van tech-
nische lessen op de middelbare school en vinden dat dit 
absoluut uitgebreid mag worden. 

Onze deelname aan dit project was in eerste instantie 
voornamelijk gericht op het begeleiden van de scholieren 
zelf. Het ging om twee klassen, een HAVO niveau en een 
op VWO niveau. Op twee verschillende dagen hebben wij 
met deze klassen meegelopen tijdens hun projecturen en 
hebben hier met elk groepje gezeten om te zien hoe hun 
opdracht verliep, beantwoordde hun vragen en gaven tips 
over de manier van ontwerpen en presenteren. De een 
vond het wat spannend, deels omdat wij onbekend en 
ouder waren en deels uit onzekerheid over hun gemaakte 
werk. Wij hebben ons best gedaan om meer op hun ni-
veau mee te gaan om hen de zekerheid te geven dat wat 
ze ook maken het goed is. Vaak leidde dit tot uitgebreide 
gesprekken waarin vele van hen enthousiast vertelde over 
hun ideeën. 

Naast het begeleiden van de scholieren hebben wij ook 
goede gesprekken gehad met de leraren van deze klas-
sen. Het was voor hen ook een nieuwe ervaring en waren 
erg nieuwsgierig naar onze input. Zij gaven ons wat achter-
grond informatie over de klassen en hoe zij tot nu toe het 

project hadden aangepakt 
als school zijnde. En wij ga-
ven onze meningen over het 
gemaakte werk en de ma-
nier van werken binnen een 
projectgroep. Ook waren de 
leraren erg nieuwsgierig naar 
wat meer informatie over de 
technische kant van het pro-
ject, zoals wat civiel techni-
sche termen en werkwijzen. 
Hiermee konden ze een beter 

beeld krijgen van wat de opdracht daadwerkelijk inhield en 
waar ze op konden letten.

Na deze ervaringen waren wij dan ook erg enthousiast 
toen we werden gevraagd aan te sluiten bij de jury voor 
de eindpresentaties van de scholieren. Nu konden wij ook 
zien wat onze invloed wis geweest tijdens de begeleiding 
en wat zij ervan hadden geleerd. Samen met de leraren 
van Bonhoeffer en vertegenwoordigers van de opdracht-
gever KWS, namelijk de bedrijfsleider en hoofduitvoerder 
van dit project, hebben wij hun presentaties bekeken en 
beoordeeld. Om de scholieren een extra voldoening te ge-
ven naast alleen een cijfer hielden wij nog een kleine uit-
reiking voor de groepen die in ons opzicht het beste idee 
hadden gepresenteerd.

Wat wij erg gaaf vonden om te zien was de creativiteit 
waarmee vele scholieren hun ontwerpideeën vormga-
ven. Van schetstekeningen op papier tot simulaties in een 
computerspel, alles is wel voorbijgekomen en dit was erg 
leuk om te zien. Ondanks dat veel van hen geen plannen 
hebben om de techniekrichting op te gaan hebben zij alle-
maal bijgedragen. Degene die wel interesse hebben in een 
technische opleiding bloeide op en konden hun inzicht en 
creativiteit hier op loslaten.  

Wij raden alle scholen, middelbaar of hoger, en alle bedrij-
ven uit de bouw om deze pilot als een voorbeeld te zien 
van hoe de bouwsector en de techniek in het algemeen 
meer gepromoot kan worden onder scholieren. De techni-
sche wereld heeft al lang een groot tekort aan mensen en 
de vraag naar technisch aangelegde studenten zal blijven 
groeien, dus projecten als deze zijn meer dan welkom om 
de instroom naar technische opleidingen te vergroten.

Matthew Boerman, Jelle Braan en Nick van der Linde. 

"Wat wij erg gaaf vonden
om te zien was de creativiteit
waarmee vele scholieren hun
ontwerpideeën vormgaven."
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IN DE SPOTLIGHT: DUSPOT

Tijden veranderen, kansen en behoeftes ook. Begin dit jaar heeft 
Yvar Roselaar (jaar 2005) zijn focus verlegd van het voorbereiden 
en realiseren van civieltechnische projecten naar Aanjager 
Circulariteit met DuSpot! Vanuit persoonlijk oogpunt een 
nodige en bewuste stap. “Circulariteit” een belangrijk en actueel 
onderwerp waar we steeds meer mee te maken krijgen.

Op naar 
volledig 
circulair 
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Na een kleine 18 jaar bij zowel aannemers, ingenieursbu-
reaus als overheden mijn bijdrage te hebben mogen leve-
ren aan diverse grote en kleine projecten was ik al enige 
tijd wat onrustig. Onbewust groeide het bewustzijn en te-
gelijkertijd ook de behoefte om meer voor het klimaat te 
doen dan ik (en we) tot nu toe doen. In het dagelijkse leven 
maar vooral ook op het werk in de projecten. Door er meer 
en meer bij stil te staan viel me steeds meer op dat we in 
projecten gewend zijn (veelal) logische keuzes maken voor 
de portemonnee maar daardoor vaak onlogische keuzes 
maken voor het klimaat. Dit is bij verbouwingen thuis het 
geval, waarbij tussenwanden of plafonds gesloopt werden 
waarbij de houten balken en rachels met wat spijkers en 
butsen weggegooid werden en de volgende dag de aan-
nemer weer met nieuwe balken aankwam om deze uit het 
zicht achter een paar gipsplaten weg te timmeren maar ui-
teraard ook in de GWW-projecten en bestekken waar bijv. 
op te breken bestrating standaard staat op “afvoeren naar 
een inrichting met een door het bevoegd gezag verleende 
omgevingsvergunning” zonder goed af te vragen wat de 
mogelijkheden er nog mee zijn.

Tijd is geld, arbeid is duur en gemak is goedkoop?
Bij een van mijn laatste projecten in de gebiedsontwikkeling 
Buiksloterham bij het Ingenieursbureau van Amsterdam 
stond duurzaamheid en circulariteit centraal. Naast de re-
guliere voorbereidings- en ontwerpwerkzaamheden was er 
hier ruimte om te pionieren hoe we aan deze thema’s invul-
ling konden geven. Interessant en in bepaald opzicht ook 
een eye-opener om op deze manier ervaring en kennis op 
te doen en onszelf zo meer uit te dagen. Circulaire oplos-
singen waren o.a. slim gebruik van (verontreinigde) grond 
in een ontwerp maar ook veel tweede leven bestratings-
materialen, hekwerken, dam- en keerwanden die nog lang 
niet afgeschreven waren. De voorbereiding van de projec-
ten duurden hierdoor altijd langer dan bij een regulier herin-
richtingsproject. Bij een regulier werk konden de nieuwe 
materialen uit een catalogus ingekocht worden. Secundai-
re materialen en producten waren lastiger te vinden en er 
moest hier meer over afgestemd worden. Hierdoor duurde 
de voorbereiding ook langer, lag de productie lager en dit 
tezamen met een tekort aan technische mensen kwam het 
regelmatig voor dat andere projecten in de planning moes-
ten opschuiven. Een gevaar is dan dat door de druk en de 
waan van de dag duurzaamheid niet de aandacht krijgt die 
het nodig heeft en zodoende onvoldoende ontwikkeld en 
kansen krijgt.

Duurzaamheid, Circulaire economie, Circulariteit,
#Containerbegrippen
“Waar dan te beginnen??” Vroeg ik mezelf af toen ik be-
sloten had dat mijn volgende klus meer voor het klimaat 
moest betekenen. Alles lijkt wel duurzaamheid maar hoe 
past dat bij mij en hoe pas ik het in in mijn dagelijkse werk? 
Na o.a. een circulaire bijeenkomst in de Vest, diverse ge-
sprekken en de kennismaking met Mart Mensink werd 
het voor mij duidelijk. #Hergebruik werd het!! Hergebruik 
is geen containerbegrip maar een tastbaar en “eenvoudig 
begin” waar iedereen morgen al wat mee kan en iets waar 
we allemaal iets mee kunnen doen. Hergebruik is iets dat 
we nog beter in ons gedrag en werkwijze moeten opne-
men. De eenvoud tezamen met de dreigende grondstof-
fentekorten (want op=op en wat schaars is wordt duurder), 
de in veel gevallen “onlogische” manier hoe wij met onze 
bestaande materialen omgaan deed voor mij de puzzel-
stukjes in elkaar vallen om samen met Mart de missie “Op 
naar volledig circulair” verder uit te dragen.

“Voorkomen van verspilling 
en stimuleren van hoogwaardig 

hergebruik is voor mij een  
tastbaar en logisch begin van deze 

transitie. Circulariteit is voor
iedereen mogelijk”
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DuSpot(“Op naar volledig circulair door vraag en 
aanbod te matchen”)
Mart Mensink kwam begin dit jaar met de start-up DuS-
pot(.nl) op mijn pad. Hij komt ook uit de GWW en is enke-
le jaren geleden begonnen met het ontwikkelen van een 
matchingtool die alle projecten, depots en voorraden aan 
elkaar kan koppelen. Doel is om zodoende de materialen/
bouwstoffen (automatisch) te vinden die jij zoekt of juist 
aan te bieden wat een ieder over heeft, kortom vraag & 
aanbod. Zijn ervaring was ook dat projecten eilandjes op 
zich zijn waardoor er veel materialen geen tweede kans 
kregen simpelweg omdat niemand goed inzicht heeft wat 
de mogelijkheden zijn. Met de tool willen we dan ook in-
zicht creëren om zodoende hergebruik kansen eerder in 
projecten bespreekbaar te maken zodat dit ook goed in 
contracten kan worden opgenomen. Hergebruik is nu nog 
veel te vaak een toevalsverschijnsel in de uitvoering. Met 
de matchingtool is zoeken en vinden door het hele land 
mogelijk maar ook per regio. Regionaal kan de impact 
qua bijv. transport groter zijn dus daarom is het zaak om 
(vroegtijdig) een goed overzicht van projecten te maken en 
zodoende koppelkansen in beeld te krijgen. Deze dienst, 
Software as a Service (SaaS), helpt zodoende onnodige 
verspilling, uitstoot en vervuiling tegen te gaan. Tegelijk 
draagt het bij aan kostenbesparing door minder transport 
en handelingskosten en biedt het een oplossing om in de 
voorbereiding sneller secundaire materialen te vinden. Be-
stekken (*.RSX bestanden) zijn namelijk in te lezen hetgeen 
veel typewerk voorkomt. Bij een goede match zorgen de 
aanbieder en de vragende partij zelf samen voor de plan-
ning en evt. financiële afhandeling zonder daar verder tus-
sen te zitten. DuSpot werkt namelijk op licentiebasis. Als 
softwarebedrijf vullen wij zo op een onafhankelijke manier 
een verbindende rol (SDG17). Inmiddels zijn er meer dan 
200 organisaties aangesloten en meer dan 1000 gebrui-
kers die deze aanpak omarmen. Hieronder zitten bijna alle 
grote landelijke aannemers, veel regionale aannemers, 
provincies, waterschappen, veel lokale overheden, wo-
ningcorporaties, grondbanken en oogsters. Door met de 
gebruikers opgedane ervaringen en kennis te delen trach-
ten we sneller stappen te kunnen zetten in de transitie naar 
een circulaire economie.  

“Groen doen” is een kans i.p.v een “moetje”!
Eenmaal actief in de wereld van de circulariteit viel me op 
dat er veel meer mensen en organisaties hier dagelijks 
mee bezig zijn dan van te voren gedacht. Dit aantal zal 
ook alleen maar toenemen naarmate de urgentie groeit. 
Het thema “klimaat” in mijn ogen dan ook juist een kans 
om als sector/land nieuwe werkwijzen, methodes, verdien-
modellen te ontwikkelen die de planeet niet onnodig uitput 
en tevens mogelijkheden geeft om brood op de plank te 
houden en waarbij ieder zijn “circulaire concurrentiepositie” 
kan innemen. Kosten- en CO2eq-besparing door materia-
len hun hele levensduur te gebruiken alvorens te recyclen 
is daar een voorbeeld van. Alle landen krijgen ook vroeg of 
laat te maken met grondstoffentekorten als we lineair door 
blijven gaan dus waarom zullen wij als Nederland hier niet 
grote(re) stappen in zetten?

Voor toekomstige generaties, waaronder de nieuwe ci-
viel-technici, wordt dit onderwerp ook steeds belangrijker. 
Zij zullen bewuster zijn inzake het klimaat dan onze voor-
gangers waardoor het tevens ook een belangrijk onderdeel 
zal zijn om deze generaties voor ons vak geïnteresseerd te 
houden en niet nog een reden wordt om voor iets anders 
te kiezen. 

En nu?
Niemand kan deze transitie alleen aan, daar hebben wij 
elkaar voor nodig. Met DuSpot proberen wij o.a. door de 
matchingtool, presentaties en kennisevents een inkijk te 
geven over wat er nu al mogelijk is, in 2023 en niet pas in 
2030, en wat ervoor nodig is dus waarom wachten?  Her-
gebruik en realiseren van koppelkansen voor elkaar is een 
manier om je “steentje bij te dragen” en uiteindelijk komen 
we verder om daadwerkelijk stappen te ondernemen door 
te doen, ervan te leren en opnieuw te doen. Wil je meer 
weten over onze rol, werkwijze en DNA dan maken we 
graag een afspraak.

Yvar Roselaar
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Voor gebruik als 100% zwart

Oudevaart 91, Warmenhuizen
t: 0226 39 16 29
e: info@kdbv.nl _ www.kdbv.nl

K_Dekker bouw & infra, 
gaat voor het beste resultaat
Met focus op innovatie en integraal werken, nemen wij van 
ontwerp tot realisatie en onderhoud verantwoordelijkheid 
voor uw project. Met creativiteit en denkkracht werken wij 
steeds naar het beste resultaat. 

_ veelzijdige bouwers.kdbv.nl
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WEBSITE GEGEVENS

Vanuit de STOHA worden gegevens van de 

donateurs bijgehouden om jullie te kunnen 

informeren over aanstaande excursies, 

reünies, nieuwtjes en het verzenden van het 

STOHA bulletin.

De adresgegevens zijn aan verandering onderhevig. 
Gelukkig zorgen de meeste donateurs dat hun gegevens 
up-to-date blijven, door de gegevens zelf op de website 
te wijzigen, de wijzigingen naar hun jaarcommissaris te 
mailen of de wijzigingen via het adreswijzigingsformulier 
op website door te geven.

De reünie heeft ervoor gezorgd dat er weer een deel van 
de onbekende adres- en e-mail gegevens zijn ingevuld. 
Sinds de opening van de inschrijving in april zijn ruim 270 
adresgegevens en e-mailadressen geüpdate. Om jullie 
zo goed mogelijk op de hoogte te kunnen houden van 
interessant nieuws of uitjes is het van groot belang dat we 
ontbrekende gegevens aanvullen. Daarom willen we jullie 

vragen om ons hierbij te helpen. Controleer op de website 
of de gegevens van jezelf up-to-date zijn. Je kunt natuur-
lijk ook ontbrekende gegevens van andere donateurs aan 
de betreffende jaarcommissaris doorgeven.

Schroom niet en mail de betreffende jaarcommissaris met 
een cc-tje aan de webredactie: webredactie@stoha.nl. De 
contactgegevens van de jaarcommissarissen vind je op 
onze website www.stoha.nl.

Ben je jouw inloggegevens voor de website vergeten? Als 
er een werkend e-mailadres in het bestand staat, kun je 
zelf jouw inloggegevens opvragen. Heb geen werkend 
e-mailadres in het bestand?, stuur dan een e-mail naar 
webredactie@stoha.nl, met minimaal je huidige adresge-
gevens en je afstudeerjaar.

Voor overige vragen of problemen met  
inloggen kun je een e-mail sturen naar 
webredactie@stoha.nl.

Website gegevens
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LIJST MET JAARCOMMISSARISSEN

STICHTING OUD HTS STUDENTEN ALKMAAR
Lijst met Jaarcommissarissen

1975 
1976 Ben Hoedjes
1977 Peter de Vries 
1978 Peter Donckerwolcke
1979 Jan Jorna STOHAPlus
1980 Kees-Jan Groot 
1981 Roel Korf 
1982 Piet Warnaar
1983 Rob Niele
1984 Gerard Stet 

1985 Jacqueline Middel-Kuyper
1986 Ron Oudeman Afstudeerprijs
1987 Simon Roozen
1988 Fred Doodeman 
1989 André Hoogcarspel
1990 Richard Leijen 
1991 Rian Duinmeijer STOHA Plus  
  en kascontrole
1992 Mark Brattinga
1993 Annemieke Smit-Edelman  Kascontrole
1994 Eduard Dijker 

1995 Germaine de Baar-Greefkes 
1996 Martijn van Oort  Penningmeester
1997 Sandra van Vuuren-Smit
1998 Sander Eversdijk 
1999 Piet Jonges  Afstudeerprijs
2000 Hans van Twisk 
2001 Melle Ketting Afstudeerprijs
  en voorzitter
2002 Erik Vastenburg 
2003 Esther Dekker - de Kleijn
2004 Stefan Bakker STOHA plus 

2005 Freek Poldervaart Secretaris
2006 Goaitske de Vries
2007 Martijn Nanninga 
2008 Ferry Kager
2009 Johan Klaasse Bos
2010 Maarten Overtoom
2011 Martijn Groot
2012 Joris Paap
2013 Stanley Lighthart
2014 Rick Fijnheer Kascontrole

2015 Jesse Ordeman Bestuurslid
2016 Sarah Wiggers
2017 Mike Borst
2018 Bart Pepping Bestuurslid
2019 Noor Boon
2020 Marica de Wit
2021 Jan Manshanden 
2022
2023 Bouke Bakker Jaarcommissaris
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COLOFON

Colofon
Redactie
Redactie gezocht! Interesse? Stuur ons een bericht.

Vanuit INHolland worden  
de taken vervuld door:
Onno Witvliet

Opmaak
Renik van Noordt, Renik Art & Design

E-mail 
redactie@stoha.nl

Kopij
Kopij vanuit elk afstudeerjaar is altijd van harte welkom. 
Dit kan gemakkelijk verwerkt worden indien digitaal (MS 
Word of als ODT bestand) aangeleverd per e-mail. Voor 
vragen over te schrijven artikelen kunt u altijd contact 
opnemen met een van de redactieleden. De redactie is 
vrij om aanpassingen aan te brengen.

Adverteren
Het tweemaal per jaar verschijnen van dit gratis bulletin (in 
binnen- en buitenland) is mede mogelijk door het adverte-
ren van branche-eigen bedrijven. Voor plaatsing van een 
advertentie kunt u contact opnemen met de redactie.

Oplage
1150 stuks

Zoek je contact met  
jouw jaarcommissaris?
Kijk dan op www.stoha.nl voor de contactgegevens  
van je jaarcommissaris en oud-studiegenoten.

STOHA Bulletin
Het STOHA Bulletin is een halfjaarlijks gratis 
informatieblad voor alle afgestudeerden aan de 
Hogeschool INHolland te Alkmaar (voorheen 
respectievelijk HTS-Alkmaar, Hogeschool Alkmaar), 
studierichting Built and Environment, specialisatie Civiele 
Techniek. Behalve het geven van algemene informatie 
wil het STOHA Bulletin het medium zijn om in onderling 
contact met elkaar te blijven op zowel het persoonlijk 
als zakelijk vlak en om op de hoogte te blijven van de 
ontwikkelingen op Hogeschool INHolland. Het drukken 
van het bulletin wordt mede mogelijk gemaakt door 
Hogeschool INHolland.

STOHA
Postbus 9309, 
1800 GH Alkmaar
www.stoha.nl

Donaties op IBAN: NL44 INGB 0003103616

Hoofdsponsor
ManEngenius te Hoofdorp

Sponsoren
Dura Vermeer te Cruquius, Sweco te Alkmaar,  
Chr. Hoogendorp en Zonen te Lijnden, Prommenz te 
Schagen, KWS Infra te Heerhugowaard, Markus BV
te Zwanenburg, Gebr. van 't Hek BV te Middenbeemster, 
Heijmans te Assendelft, BKS te Schagen, Akson te 
Waddinxveen, Sophia Engineering te Warmenhuizen, 
MGciviel te Leeuwarden en K_Dekker Bouw & Infra te 
Warmenhuizen.



Wij begeleiden projecten voor de overheid en bedrijven van A tot Z.

Ervaren en gemotiveerde ingenieurs en adviseurs, met een technische 
achtergrond, vinden een plek in ons team van 75 collega’s. Vanuit dit 
team creëren zij meerwaarde voor onze opdrachtgevers op het 
gebied van onze 8 expertises.

• Verkeerskunde
• Contractmanagement
• Projectbeheersing
• Energietransitie
• Omgevingsmanagement
• Technisch management
• Projectmanagement
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